

ឯកសារគោលដៅ របស់អង្គការសង្គមស៊ីវិល¹ សម្រាប់ប្រទេសសមាជិកអាស៊ាន ស្តីពីហិរញ្ញប្បទានបៃតង និងបរិស្ថាន សង្គម និងអភិបាលកិច្ច (ESG)

រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី ៣១ ខែ តុលា ឆ្នាំ ២០២២

ប្រទេសកម្ពុជា បានធ្វើការប្តេជ្ញាចិត្តយ៉ាងមុតមាំ ក្នុងការសម្រេចឱ្យបាននូវគោលដៅអភិវឌ្ឍន៍
ប្រកបដោយចីរភាពរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ តាមរយៈការខិតខំប្រឹងប្រែងក្នុងការសម្រេចឱ្យបាននូវ
ក្របខ័ណ្ឌគោលដៅអភិវឌ្ឍន៍ប្រកបដោយចីរភាពរបស់ប្រទេសកម្ពុជាឆ្នាំ២០១៨។ គោលការណ៍ហិរញ្ញប្ប
ទានបៃតងប្រកបដោយចីរភាព មានភាពពាក់ព័ន្ធគ្នាយ៉ាងទូលំទូលាយ ក្នុងការធានាបាននូវការគ្រប់គ្រង
បរិស្ថាន និងសង្គមប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព ដែលរួមចំណែកដល់ការសម្រេចបាននូវគោលដៅអភិវឌ្ឍន៍
ប្រកបដោយចីរភាពទី៧ ស្តីពីចីរភាពបរិស្ថាន។ នៅក្នុងន័យនេះ រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាជាពិសេសក្រសួងប
រិស្ថាន បានចុះអនុស្សាវរណៈយោគយល់ជាមួយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា និងសមាគមធនាគារនៅកម្ពុជាស្តី
អំពីគោលការណ៍ហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយចីរភាពកម្ពុជា ឆ្នាំ ២០១៩ (CSFPs)² ដើម្បីជាមូលដ្ឋានសម្រាប់
គ្រឹះស្ថានធនាគារ និងមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុ នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជាក្នុងការអភិវឌ្ឍនូវយុទ្ធសាស្ត្រចីរភាពហិរញ្ញវត្ថុ
របស់ខ្លួន។ បន្ថែមពីលើនេះ នៅក្នុងសន្និសីទស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ
(COP26) រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាបានប្តេជ្ញាចិត្តក្នុងការសម្រេចឱ្យបាននូវការកាត់បន្ថយការបញ្ចេញឧស្ម័ន
ឱ្យបាន ៤២% នៅត្រឹមឆ្នាំ២០៣០ តាមរយៈការលើកកម្ពស់សកម្មភាពមួយចំនួនដែលអាចបញ្ចេញកាបូន
ទាប, ភាពធន់នឹងអាកាសធាតុ និងការរីកចម្រើនប្រកបដោយបរិយាបន្ន, និងការបង្កើនផ្ទៃដីព្រៃឈើ
សម្រាប់គម្រោង REDD+ ផងដែរ។

សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) វាយតម្លៃខ្ពស់នូវតួនាទីចម្បងរបស់វិស័យធនាគារ និង
ហិរញ្ញវត្ថុថា ជាយន្តការមួយក្នុងចំណោមយន្តការអនុវត្តន៍ជាច្រើនទៀត សម្រាប់ការសម្រេចបាននូវការរីក
ចម្រើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព និងការប្រតិបត្តិហិរញ្ញប្បទានបៃតង។ នៅត្រឹមបំណាច់ឆមាសទី១
នៃឆ្នាំ២០២២ គ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុដែលកំពុងមានវត្តមាននៅក្នុងប្រព័ន្ធធនាគារប្រទេសកម្ពុជា
រួមមាន ធនាគារពាណិជ្ជមានចំនួន ៥៨, ធនាគារឯកទេសមានចំនួន ៩, ការិយាល័យតំណាងចំនួន ៦,

¹ អង្គការសង្គមស៊ីវិលផ្សេងទៀតដែលបានចូលរួមនៅក្នុងសេចក្តីថ្លែងនេះ រួមមាន៖ អង្គការ DIAKONIA, វិទ្យាស្ថានចក្ខុវិស័យអាស៊ី (AVI),
វិទ្យាស្ថានស្រាវជ្រាវអភិវឌ្ឍន៍កម្ពុជា (CDRI), និងសមាគមអភិរក្សសត្វព្រៃ (WCS)។

² សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម, សូមមើលតាមតំណភ្ជាប់នេះ: <https://www.abc.org.kh/CSFI/sustainable-finance-initiative>

គ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុទទួលប្រាក់បញ្ញើចំនួន ៥, គ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុចំនួន ៨១, ក្រុមហ៊ុនផ្តល់កម្ចី ហិរញ្ញវត្ថុចំនួន ១៧, គ្រឹះស្ថានផ្តល់សេវាទូទាត់ចំនួន ៣៣, គ្រឹះស្ថានផ្តល់ឥណទានជនបទចំនួន ២២៦, និងអ្នកប្តូរប្រាក់ចំនួន ២.៨៧៤នាក់។^៣ ការឡើងនូវវត្តមានយ៉ាងច្រើននៃគ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ ទាំងនេះ គឺជាសក្ខីកម្មយ៉ាងច្បាស់អំពីការរីកចម្រើននូវសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចជាច្រើនរួមបញ្ចូលទាំងការកើន ឡើងនូវការវិនិយោគ និងគម្រោងអភិវឌ្ឍន៍នានាដែលស្នើឡើងតាមគោលនយោបាយអភិវឌ្ឍន៍របស់រាជ រដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា។ ជាការពិតណាស់ ការបំផ្លិចបំផ្លាញធនធានបរិស្ថាន និងសង្គមមានអន្តរទំនាក់ទំនង ដោយផ្ទាល់និងប្រយោលជាមួយសកម្មភាពទាំងឡាយរបស់គម្រោងអភិវឌ្ឍន៍របស់រដ្ឋ និងវិស័យឯកជន ដែលទទួលបានហិរញ្ញវត្ថុពីគ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ។ ជាមួយគ្នានេះដែរ ការខ្វះខាតនូវគោល នយោបាយនិងការអនុវត្តជាប្រព័ន្ធ និងជាប្រចាំអំពីបរិស្ថាន សង្គម និងអភិបាលកិច្ច (ESG) នៅក្នុង ចំណោមគ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុទាំងឡាយបង្កឱ្យមាននូវហានិភ័យខ្ពស់នៅក្នុងការផ្តល់កម្ចីរបស់ គ្រឹះស្ថានខ្លួនផ្ទាល់, ទៅលើសហគមន៍នានា, និងភពផែនដីទាំងមូល។ ការអង្កេតនិងការសិក្សាថ្មីដែលធ្វើ ឡើងដោយសម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) និងអនុវត្តន៍ដោយវេទិការនៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល ស្តីពីកម្ពុជា ស្តីពីកាតព្វកិច្ចអំពីការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាននិងសង្គមនៅក្នុងវិស័យធនាគារនិង ហិរញ្ញវត្ថុ និងគោលនយោបាយហិរញ្ញប្បទានបែតងនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា^៤ បានលើកឡើងនូវតម្រូវការ ចាំបាច់មួយចំនួនក្នុងការដោះស្រាយជម្រើសគោលនយោបាយ និងការប្រតិបត្តិប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព អំពីហិរញ្ញប្បទានបែតងនិងក្របខ័ណ្ឌESG សម្រាប់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា, សមាគមធនាគារនៅកម្ពុជា, ក្រសួងបរិស្ថាន, គ្រឹះស្ថានធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុ, និងបណ្តាភាគីពាក់ព័ន្ធជាច្រើនទៀត។ ជាក់ស្តែង ក្រសួងបរិស្ថានត្រូវមានតួនាទីដឹកនាំដោយសហការជាមួយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា និងសមាគមធនាគារ នៅកម្ពុជាក្នុងការព្រាងនូវការណែនាំ ឬគោលការណ៍បច្ចេកទេសអំពីកាតព្វកិច្ច និងការប្រតិបត្តិពាក់ព័ន្ធ ជាមួយ ESG សម្រាប់វិស័យធនាគារ និងហិរញ្ញវត្ថុដើម្បីសម្រេចឱ្យបាននូវទស្សនវិស័យហិរញ្ញប្បទាន បែតង ក្នុងរយៈពេលភ្លាមៗ និងយូរអង្វែង។

សេចក្តីថ្លែងខាងក្រោមនេះដែលលើកឡើងដោយសម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) ស្នើសុំឱ្យ មាននូវយុទ្ធសាស្ត្រ និងសកម្មភាពបន្ទាន់មួយចំនួនពីភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងឡាយ ក្នុងការធានាឱ្យមាននូវការ យកចិត្តទុកដាក់ និងការអន្តរាគមន៍ក្នុងរយៈពេលវែងសម្រាប់ហិរញ្ញប្បទានបែតងប្រកបដោយចីរភាពនៅ ក្នុងតំបន់អាស៊ាន ÷

³ ABC (2022). *Banking and Finance Newsletter in July-August 2022*. Association of Banks in Cambodia. Phnom Penh, Cambodia

⁴ សម្រាប់របាយការណ៍ពេញលេញ, សូមទាញយកពី <https://cambodia.fairfinanceasia.org/2022/04/08/research-on-environmental-and-social-impact-assessment-esia-compliance-in-cambodian-finance-and-banking/>

1. គួរតែមានស្តង់ដាររួមមួយអំពីការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមឆ្លងដែនសម្រាប់ ក្របខ័ណ្ឌអាស៊ាន ដើម្បីធានាថាគម្រោងរដ្ឋអន្តរសមាជិកគឺត្រូវបានរួមបញ្ចូល និងត្រូវបាន អនុលោមជាភាគពួកក្នុងការអនុវត្តន៍ការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមដែលមាន សណ្ឋានរួមគ្នា។ ជាឧទាហរណ៍ ផ្លូវអាស៊ានរត់កាត់ប្រទេសជាច្រើន ប៉ុន្តែការវាយតម្លៃហេតុប៉ះ ពាល់បរិស្ថាននិងសង្គមត្រូវបានអនុវត្តជាលក្ខណៈឯកតោក្នុងប្រទេសនីមួយៗ ហើយមិនអាច សម្របសម្រួលបានទេដើម្បីឱ្យមានទិដ្ឋភាពរួមទៅក្នុងតំបន់អំពីហេតុ និងផលប៉ះពាល់ និងកិច្ច សហការគ្នាដើម្បីជម្នះនូវផលវិបាកនានា។ សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) ស្នើសុំអាស៊ាន ក្នុងការរៀបចំនូវគោលការណ៍ណែនាំ និងពិធីសារទូទៅលើការវាយតម្លៃហេតុប៉ះពាល់បរិស្ថាន និងសង្គមសម្រាប់រដ្ឋសមាជិកអាស៊ាន (AMS) ដោយពិនិត្យលើគោលនយោបាយ ពិធីការ និង ក្របខ័ណ្ឌរបស់ប្រទេសនីមួយៗ និងបង្កើតសេចក្តីព្រាងសម្រាប់ការពិគ្រោះយោបល់ចុងក្រោយ។
2. វត្តិករសាស្ត្រអាស៊ានសម្រាប់ហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយចីរភាពត្រូវបានបង្កើតឡើង និងអនុម័ត ដូចដែលបានបំផុសគំនិតដោយកិច្ចប្រជុំរបស់រដ្ឋមន្ត្រីហិរញ្ញវត្ថុអាស៊ាន និងអភិបាលធនាគារ កណ្តាល (AFMGM) ក្នុងឆ្នាំ២០១៩។ រដ្ឋសមាជិកអាស៊ាន (AMS) រួមទាំងកម្ពុជានឹងប្តេជ្ញាបន្ថែម ទៀតក្នុងការធ្វើជាតួបន្ថែមនូវវត្តិករសាស្ត្រដោយមានការពិគ្រោះយោបល់ជាមួយភាគីពាក់ព័ន្ធ សំខាន់ៗ រួមទាំងវិស័យឯកជន ដើម្បីសម្រាប់ជាផលប្រយោជន៍បរិស្ថាន និងសុខុមាលភាពសង្គម របស់ខ្លួន។
3. ក្រុមប្រឹក្សាភិបាលវត្តិករសាស្ត្រអាស៊ាន (ATB) និងលេខាធិការដ្ឋានអាស៊ានត្រូវបង្កើតផែនការ ការងារជាយុទ្ធសាស្ត្រសម្រាប់ការកសាងសមត្ថភាព និងការចែករំលែកចំណេះដឹងក្នុងចំណោម ស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុរបស់រដ្ឋសមាជិកអាស៊ាន (AMS) ស្តីពីហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយចីរភាព, ការ គ្រប់គ្រងហានិភ័យលើ ESG, ការបើកបង្ហាញអំពីហានិភ័យអាកាសធាតុ។ល។ ដល់មន្ត្រីធនាគារ និងស្ថាប័នបរិស្ថានផ្សេងៗទៀត។
4. ក្រុមប្រឹក្សាភិបាលវត្តិករសាស្ត្រអាស៊ាន (ATB) ត្រូវធានាថាមានយន្តការបណ្តឹងតវ៉ា និងដំណោះ ស្រាយដ៏រឹងមាំមួយដែលរៀបចំដោយរដ្ឋាភិបាល និងដែលអាចដំណើរការបាន និងត្រូវធានាថា លំហរសម្រាប់ការសន្ទនាគ្នាទៅវិញទៅមកជាមួយសហគមន៍និងអង្គការសង្គមស៊ីវិលលើវិធានការ គោលនយោបាយផ្សេងៗ ជាពិសេសសម្រាប់ការផ្តល់ធាតុចូលដល់សេចក្តីព្រាងបន្ទាប់នៃវត្តិករ សាស្ត្រអាស៊ាន។

អំពីសម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC)

សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) ដែលត្រូវបានបង្កើតឡើងនៅឆ្នាំ២០១៩ និងដែលមានអង្គការសង្គមស៊ីវិលចំនួនប្រាំ (អ៊ុកស្វាម, វេទិកានៃអង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាលស្តីពីកម្ពុជា, គណៈកម្មការសហប្រតិបត្តិការដើម្បីកម្ពុជា, អង្គការតម្លាភាពកម្ពុជា និងអង្គការ ActionAid កម្ពុជា), និងអង្គការសីលការ និងទីភ្នាក់ងារអង្គការសហប្រជាជាតិជាអ្នកសង្កេតការណ៍។ សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) មានគោលបំណងចូលរួមចំណែក កាត់បន្ថយផលប៉ះពាល់អវិជ្ជមាននៃការវិនិយោគឆ្លងដែនលើសិទ្ធិមនុស្ស បរិស្ថាន និងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាពិសេសស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុចម្រុះជាតិសាសន៍ ធនាគារ និងក្រុមហ៊ុនធានារ៉ាប់រង និងដើម្បីបង្កើនការអភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយបរិយាបន្ន។ សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) មានប្រតិបត្តិការនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ដែលនៅក្នុងនោះសម្ព័ន្ធអង្គការសង្គមស៊ីវិលដឹកនាំការស្រាវជ្រាវ និងការចូលរួមជាមួយភាគីពាក់ព័ន្ធសំខាន់ៗ រួមមានស្ថាប័ននិយតកម្មហិរញ្ញវត្ថុ និងគោលនយោបាយ, សមាគមធនាគារនិងវិនិយោគ, ធនាគារអភិវឌ្ឍន៍ពហុភាគី និងស្ថាប័នសិក្សាពិការនានា។ សម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌កម្ពុជា (FFC) គឺជាសមាជិកនៃសម្ព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុយុត្តិធម៌អាស៊ី (Fair Finance Asia) ដែលជាបណ្តាញក្នុងតំបន់នៃអង្គការសង្គមស៊ីវិល ដែលប្តេជ្ញាធានាថាការសម្រេចចិត្តផ្តល់ហិរញ្ញប្បទានរបស់ស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុនៅក្នុងតំបន់គោរពដល់សុខុមាលភាពសង្គម និងបរិស្ថានរបស់សហគមន៍មូលដ្ឋាន។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមទាក់ទង៖

១. លោក ភួន យូ អ្នកសម្របសម្រួលសារព័ត៌មាន និងទំនាក់ទំនង

yu@ngoforum.org.kh | 017 575 808

២. លោកស្រី កេក ណារ៉ាតេវី អ្នកសម្របសម្រួលទំនាក់ទំនងនៃអង្គការអ៊ុកស្វាម

Naratevy.Kek@oxfam.org | 012 847 412